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Corporate sociology

In the system of sociological and managerial sciences, the Corporate sociology or sociology
of an organization can be defined as: a) a special direction of empirical and theoretical research
that has developed within the framework of sociological science and considers: a) as the central
problem of its study - the phenomenon of social organization (a universal property of social life,
in one or another manifested to a different degree in all spheres and at all levels of society); b) as
an object of study - the organization as a specific multi-element social formation, acting as the
subject of purposeful, cooperative activity; c) as a subject of study - a set of social (powerful and
sociocultural) means of regulating the behavior (and coordinating activities) of people included
in the process of cooperative activity; b) a special sociological theory that arose at the
intersection of sociology and management sciences. Focuses on the study and explanation of: a)
the nature of the organization as a specific multi-element social entity and the subject of
collective activity; b) the principles of ensuring the effectiveness of its activities; c) the
conditions and logic of its emergence, development and functioning; d) the structure of the
organization and its social environment; e) ways of dividing and coordinating activities; f) the
nature of man and social groups as social objects of behavior regulation; g) power and socio-
cultural means of control and regulation of behavior; h) phenomena of power and authority in the
organization; i) ways of interaction and communication of active social elements of the
organization among themselves and the organization - with elements of the external
environment; j) factors and mechanisms that ensure, on the one hand, the predictability and
reproducibility of relations, and on the other hand, the variability of the behavior of participants
in collective activities; k) problems of formation, implementation and correlation of corporate,
group and individual goals of participants in activities, etc.

The concept of "organization" is used in economics, biology, cybernetics, and many other
sciences and fields of activity, i.e., wherever social groups operate and their activities are
ordered. The reality of the existence of social groups is manifested in their activity, which is
possible within the framework of social organization (in the form of industrial, religious,
national, scientific organizations, political parties, trade unions, etc.). Social organization forms
social groups into a collective. A.I. Prigogine defines it as a group of people jointly and in a
coordinated manner realizing a common goal. A group of people in the form of a social
organization receives the institutionalization of social differences that have formed in different
spheres of people's life. Each member of the group has his own position, reflecting his position
in the system of division of social labor. Social organizations have a number of basic features.
Firstly, they have a target nature, since they are created to achieve certain goals, they strive to
achieve this goal as quickly and efficiently as possible. Organizations are both a means and a
tool for providing the function of bringing people together, regulating their activities to achieve a
goal that cannot be achieved alone. Secondly, members of the organization are distributed along
the hierarchical ladder according to roles and statuses. Thus, a social organization is a complex
system of interconnected social positions and roles of its members. It enables the individual to
realize his needs, interests within the boundaries that are established by the social status of a
person, the norms and values adopted in a particular social organization. Thirdly, the
characteristic feature of the organization, according to Prigogine, is due to the division of labor,
its specialization along functional lines. Organizations are built vertically and horizontally. In
vertical structures there are always control and controlled subsystems. The control system
coordinates the functioning of horizontal structures. Building an organization vertically ensures
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the achievement of unity of purpose, gives the organization efficiency and stability of
functioning. Fourth, the control subsystems form their own mechanisms and means of regulation
and control over the activities of various elements of the organization.

Социология корпоративного управления

В системе социологических и управленческих наук социологию корпоративного
управления или социологию организаций можно определить как: а) особое направление
эмпирических и теоретических исследований, которое сложилось в рамках социологии и
рассматривает: а) в качестве центральной проблемы своего исследования – феномен
социальной организации (универсальное свойство общественной жизни, в той или иной
степени проявляющееся во всех сферах и на всех уровнях общества); б) как объект
исследования – организацию как специфическое многоэлементное социальное
образование, выступающее в качестве субъекта целенаправленной, совместной
деятельности; в) как предмет исследования – совокупность социальных (правовых и
социокультурных) средств регулирования поведения (и координации деятельности)
людей, входящих в процесс совместной деятельности; б) специальную социологическую
теорию, возникшую на стыке социологии и менеджмента.

Основное внимание уделяется изучению и объяснению: а) природы организации как
специфического многоэлементного социального образования и субъекта коллективной
деятельности; б) принципов обеспечения эффективности ее деятельности; в) условий и
логики ее возникновения, развития и функционирования; г) структуры организации и ее
социальной среды; e) способов распределения и координации деятельности; д) природы
человека и социальных групп как социальных объектов регулирования поведения; е)
правовых и социокультурных средств контроля и регулирования поведения; ё) феноменов
власти и авторитета в организации; ж) способов взаимодействия и коммуникации
активных социальных элементов организации между собой, а организации - с элементами
внешней среды; з) факторов и механизмов, обеспечивающих, с одной стороны,
предсказуемость и воспроизводимость отношений, а с другой стороны, вариативность
поведения участников коллективной деятельности; и) проблем формирования, реализации
и взаимосвязи корпоративных, групповых и индивидуальных целей участников
деятельности и т.д.

Понятие «организация» используется в экономике, биологии, кибернетике и многих
других науках и областях деятельности, то есть везде, где действуют социальные группы
и упорядочена их деятельность. Реальность существования социальных групп проявляется
в их деятельности, которая возможна в рамках социальной организации (в форме
производственных, религиозных, национальных, научных организаций, политических
партий, профсоюзов и т.д.). Социальная организация формирует социальные группы в
коллектив. А.И. Пригожин определяет его как группу людей, совместно и слаженно
реализующих общую цель. Группа людей, представляющих социальную организацию,
получает институционализацию социальных различий, сформировавшихся в разных
сферах жизни людей. Каждый член группы имеет свою собственную позицию,
отражающую его положение в системе разделения общественного труда. Общественные
организации обладают рядом основных особенностей. Во-первых, они имеют целевой
характер, поскольку создаются для достижения определенных целей, стремятся достичь
этой цели как можно быстрее и эффективнее. Организации являются одновременно
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средством и инструментом для выполнения функции объединения людей, регулирования
их деятельности для достижения цели, которая не может быть достигнута в одиночку. Во-
вторых, члены организации распределяются по иерархической лестнице в соответствии с
ролями и статусами. Таким образом, социальная организация представляет собой
сложную систему взаимосвязанных социальных позиций и ролей ее членов. Она
позволяет индивиду реализовать свои потребности, интересы в рамках границ, которые
устанавливаются социальным статусом человека, нормами и ценностями, принятыми в
конкретной социальной организации. В-третьих, характерная особенность организации,
по мнению Пригожина, обусловлена разделением труда, его специализацией по
функциональным признакам. Организации строятся вертикально и горизонтально. В
вертикальных структурах всегда есть управляющие и управляемые подсистемы.
Управляющая система координирует функционирование горизонтальных структур.
Построение организации по вертикали обеспечивает достижение единства цели, придает
организации эффективность и стабильность функционирования. В-четвертых,
управляющие подсистемы формируют свои собственные механизмы и средства
регулирования и контроля за деятельностью различных элементов организации.
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